

PARTICIPATION

The Department has continued to pursue throughout the year the objective of equitable representation of both linguistic communities within the merit principle. To this end, the following goals were established:

- a) within the merit principle, ensure a francophone representation among rotational employees of:
 - 30 percent in the Foreign Service officer group
 - 20 percent in the Electronics group
- b) within the merit principle, ensure a francophone representation among non-rotational employees of:
 - 25 percent in the Commerce group
 - 25 percent in the Scientific and Professional category.

Francophone representation within the Department was 28.9 percent this year, which represents a slight decline of 0.3 percent from last year. Following is a detailed look at the linguistic situation in the two main employee groups.

Rotational Establishment

As of December 31, 1984, the Department had 2,733 rotationals, of whom 74.3 percent (2,031) were anglophone and 25.7 percent (702) were francophone. Compared to last year, francophone representation declined by 0.7 percent, which represents a loss of 22 francophones in absolute terms. This decline can be explained by the transfer of francophones from the rotational to the non-rotational groups, and by the departure of francophones from the Department.

Because staffing activity in the Foreign Service officer group was limited, the Department was not able to make any progress towards increasing francophone representation in this group. Indeed, only one officer was hired in 1984 and he was francophone. Francophone representation in this group is currently 23.6 percent.

In the EL group, francophone representation is 11.8 percent. This figure represents a decline of more than 2 percentage points from last year. In fact, two of the three employees of this group, who left the Department this year, were francophone. Only one appointment was made to this group, and that was an anglophone.

Non-rotational Establishment

As of December 31, 1984, the Department had 1,572 non-rotationals, of whom 65.5 percent (1,029) were anglophone and 34.5 percent (543) were francophone. Francophone representation increased slightly this year by 0.5 percent. This increase can be explained as follows:

PARTICIPATION

Le Ministère a poursuivi ses efforts au cours de l'année en vue d'atteindre l'objectif de participation équitable des deux communautés linguistiques tout en respectant le principe du mérite. À cet égard, les buts suivants étaient fixés:

- a) Compte tenu du principe du mérite, assurer une représentation francophone dans le service permutant de:
 - 30 p. cent chez les agents du service extérieur
 - 20 p. cent chez les techniciens en électronique
- b) Compte tenu du principe du mérite, assurer une représentation francophone dans le service non permutant de:
 - 25 p. cent chez les agents du commerce
 - 25 p. cent chez les agents faisant partie de la catégorie scientifique et professionnelle.

La représentation francophone au Ministère atteint une proportion de 28,9 p. cent cette année. Par comparaison à l'an dernier, on remarque un léger fléchissement de 0,3 p. cent. Examinons plus en détail la situation linguistique dans les deux grands groupes d'employés.

Effectif permutant

Au 31 décembre 1984, le Ministère comptait 2 733 employés permutants dont 74,3 p. cent (2 031) anglophones et 25,7 p. cent (702) francophones. Par rapport à l'an dernier, la proportion de francophones a diminué de 0,7 p. cent ce qui représente en chiffre absolu la perte de 22 francophones. On peut expliquer cette baisse par le départ de francophones de l'effectif permutant pour aller rejoindre les rangs de l'effectif non permutant et également ceux qui ont tout simplement quitté le Ministère.

Étant donné la faible dotation dans le groupe des agents du service extérieur il est certain que le Ministère n'a pu faire de progrès quant à l'accroissement du taux de représentation francophone dans ce groupe. En effet, un seul agent a été embauché en 1984 et ce dernier était francophone. Le taux de représentation francophone chez les agents est actuellement de 23,6 p. cent.

Dans le groupe EL, la représentation francophone est de 11,8 p. cent. Ce chiffre représente une baisse de plus de 2 p. cent par rapport à l'an dernier. En fait, sur les trois employés de ce groupe qui ont quitté le Ministère cette année, deux étaient francophones. Et le seul poste qui a été doté dans ce groupe a été accordé à un anglophone.

Effectif non permutant

Au 31 décembre 1984, le Ministère comptait 1 572 employés non permutants dont 65,5 p. cent (1 029) anglophones et 34,5 p. cent (543) francophones. La proportion de francophones a légèrement augmenté cette année de 0,5 p. cent. Cette hausse s'explique ainsi: